
Projekt Stavba 
čtvrtstoletí mapuje 
stavitelství v Česku za 
posledních pětadvacet 
let. Do projektu se 
už přihlásilo více než 
200 staveb. V dnešním 
vydání si můžete 
prohlédnout některé 
z nich, přečíst si 
příběh stavby z našeho 
regionu, o osobnostech 
českého stavitelství 
i rozhovor s iniciátory 
projektu.

Více uvnitř 

3 Událost týdne:Trpělivost došla.
Česká Lípa ukončila
práce na vylepšení
hřiště v ulici Josefa
Maštálka. Kvůli
vandalům, kteří ničili
vybavení.
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6 Jak jsme žili:
Koncem 19. století

byla v Kamenickém
Šenově postavena první
sklářská huť, nastal
rozmach výroby lustrů
a v roce 1856 tu založili
odbornou školu.

4 Lidé odvedle:
Aktivní člen

Klubu českých turistů
v České Lípě Václav
Merhulík dokáže
stmelit lidi, kterémá
rád a onimají rádi
jeho.
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Skvosty Českolipska



O čem semluví

Zaujalo násFoto týdneKomentář týdne

ZÁSTUPY ŽÁKŮ nejen de-
vátých tříd z celého regionu
proudily do Kulturního do-
mu Crystal v České Lípě. Ko-
nala se tu tradiční Českolip-
ská burza škol, na které žáci
hledali inspiraci pro své bu-
doucí povolání. Na sále i ve
foyer našli bohatou nabídku
škol a oborů z celých sever-
ních Čech. Zástupci škol na-
bízeli potencionálním zá-
jemcům imožnost vyzkou-
šet si některé obory v praxi.
Foto: Deník/Vít Černý

Českolipská nemocnice
dá svým pracovníkům v
jednosměnnémprovozu
více volného času
Česká Lípa – Více volna se rozhodla do-
přát stovkám svých zaměstnanců Ne-
mocnice s poliklinikou Česká Lípa (NsP).
Její management od 1. ledna 2020 zkrátí
pracovní dobu. Ze stávající 40hodi-nové
týdenní pracovní doby se zdravotníkům
i pracovníkům z administrativy, technic-
kého a provozního zabezpečení zkrátí po
Novém roce jejich pracovní týden na
37,5 hodiny.
„Nová pracovní doba se dotkne téměř

600 zaměstnanců pracujících v jedno-
směnném provozu. Zaměstnanci ve
směnném provozu už tento režimmají,“
informovalamluvčí NsP Kateřina Amri-
chová. Jak také sdělila, zaměstnanci ne-
mocnice tímto krokem pro svůj volný čas
získají navíc 130 hodin ročně, což odpo-
vídá například více než třem týdnům
volna navíc. Výšemezd, které budou při
sníženém fondu pracovní doby zachová-
ny, odpovídá také jejich 6% nárůstu. No-
vinku nevyužijí zaměstnanci na vedou-
cích pozicích, jelikož prý nemají nárok na
přesčasy a stejně v práci většinou zůstá-
vají déle.
„Zdravotnictví je náročná profesní ob-

last. Našich zaměstnanců si vážíme, proto
neustále pracujeme na tom, aby byli
spokojeni nejen v práci,“ komentoval
rozhodnutí generální ředitel nemocnice
Pavel Marek.

Podle něj si ve vedení nemocnice uvě-
domuje, že právě balancmezi pracovním
a soukromým životem je pro každého
zaměstnance důležitý. „Promítá se do je-
ho celkové spokojenosti, a tím pádem
ovlivňuje i jeho působení na pracovišti,“
zmínil generální ředitel. Zkrácení pra-
covní doby se podle vedení nemocnice
nijak nedotkne rozsahu a kvality posky-
tované péče. (pop)

„Zdravotnictví je náročná
oblast. Našich zaměstnanců
si vážíme, proto neustále
pracujeme na tom, aby byli
spokojeni.“

generální ředitel nemocnice Pavel Marek

Netrestejme nevinné
PETR POKORNÝ

Výtržníci se dál primitivně
baví, obtěžují menší děti
a okolí. Je jim úplně fuk, že
v ulici Josefa Maštálka na síd-
lišti Sever v České Lípě kvůli nim lidé přišli
o chystané hřiště.
Nápad s jeho úpravou patřil k podnětům,

které si sami vybrali občané. Městem sjed-
naná firma se odpočinkovou zónu snažila
dokončit. Jenže cokoli na hřišti udělala,
bylo do druhého dne zničeno partou vý-
rostků. Radnímměsta došla trpělivost. Na
situaci tentokrát reagovali rychle, ale určitě
ne šťastně. S vysvětlením, že nechtějí zatě-
žovat městskou pokladnu neustálými vý-
daji na opravu herních prvků, projekt za-
stavili. V Maštálkově ulici si tak nikdo hrát
nebude. Potrestali ovšemmísto machrují-
cích grázlů slušné rodiny a jejich děti, které
se na upravený a vybavený plácek těšily,
a které ho nedevastovaly.
Strážníci lokalitu sice kontrolují, ale je-

jich dozor či výtky evidentně nestačí, míjí
se účinkem. Příslušné úřady včetně radnice
by sem takměly upřít maximální pozor-
nost, využít moderních policejních pro-
středků a vymoci si u výrostků a také u je-
jich rodičů respekt k řádu, zákonům. Mezi
obydlenými paneláky by neměl být pro-
blém alespoň některé z vandalů dopadnout
a porovnat jejich darebáctví s paragrafy.
Rychle a maximálně přísně. Tak, aby to
bolelo přímo je a jejich rodiče, kteří nesou
za tyto darebáky odpovědnost.
Zůstává veřejným tajemstvím, že právě

tato část rodičů se nestará, co jejich po-
tomci celé dny a noci dělají, případně je jen
omlouvá. Účinným trestem by tedy pro ně
mohla být povinnost škody opravit, na-
hradit, včetně přídavku vysoké pokuty. Bez
možnosti jakéhokoliv pardonu a promlče-
ní. Případně se postarat o snížení dávek
a „přídavků“ všech forem. Spoluobčanům,
kteří nerespektují téměř nic ze společen-
ských norem, by prospěly i obecně pro-
spěšné práce, při jejich nesplnění vězení.
Pokud toho úřady nejsou schopné,

nelze se divit, že i kvůli nepotrestanému
vandalství, zrušené fotbalové brance, bude
i v České Lípě zase více těch, co začnou vo-
lat po vládě „silné ruky“.
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Událost týdne

Vandalové zničili hřiště v Lípě
Trpělivost došla. Česká Lípa
ukončila práce na vylepšení
hřiště v ulici Josefa Maštál-
ka. Kvůli vandalům.

PETR POKORNÝ

N eobvykle razant-
ním krokem rea-
govali českolipští
radní na jednání

výrostků na sídlišti Sever,
kteří soustavně ničili tamní
hřiště. Stůl na ping pong a dvě
nové branky na fotbal, které
v ulici Josefa Maštálkaměly
dělat radost dětem, tam kvůli
nim nebudou.
„Instalaci herních prvků si

lidé v loňském roce odhlaso-
vali v projektu participativní-
ho rozpočtu „Tvořímeměsto“.
Kvůli vandalismu však není
možné hřiště dokončit,“ in-
formovalamluvčí radnice
Kristýna Kňákal Brožová.
Proces dobudování dětské-

ho areálu se rozhodli zastavit
radní na svém listopadovém
jednání. Podle nich případ
dokazuje, že i ten nejlepší zá-
měr semůže setkat s opačným
přístupem nevychovaných a
nepřejících lidí z okolí. „Je mi

velmi líto, že jsme k tomuto
rozhodnutí museli přistoupit,
ale problémy byly tak velké, že
prostě nebylomožné hřiště
dokončit,“ uvedla starostka
Jitka Volfová (ANO). Už kou-
pené fotbalové branky a be-
tonový pingpongový stůl
město umístí do jiné čtvrti.
„Věřím, že tam budou obyva-
telům dělat radost a že případ
hřiště v ulici Josefa Maštálka
bude jen výjimka. “ podotkla
Volfová.

HŘIŠTĚ PROKAŽDÉHO
Doplnění těchto atrakcí včet-
ně ochranné sítě na hřiště
v ulici Josefa Maštálka bylo
součástí projektu číslo 22
„Hřiště pro každého“. Ten za-
hrnoval doplnění podobných
herních prvků i na hřiště na
Slovance a na sídlišti Špičák.
Tam proběhlo umístění náčiní
bez problémů a tyto nové
atrakce tam už slouží dětem.
Jak komentoval místosta-

rostaměsta Martin Brož
(ANO), sjednaná firma se sna-
žila hřiště dokončit i v ulici
Josefa Maštálka.
Jenže cokoli firma na hřišti

udělala, bylo do druhého dne

zničeno partoumístních vý-
rostků. Volali kvůli tomu i
městskou policii, ale ta pro-
blém vyřešila vždy jen na
krátkou dobu. „Kdybyměsto
hřiště do správy přijalo a
zprovoznilo, znamenalo by to
nekonečný kolotoč oprav. Na
toměsto nemá peníze,“ pro-
hlásil Martin Brož.

Podle něj by navíc hřiště ani
nesloužilomladším dětem,
které výrostci z hřiště vyhá-
nějí. Proto prý radní neměli
jinou volbu než úpravy areálu
pro děti zastavit.
„Velká škoda, my se na jaro,

až využijeme branky a stůl,
moc těšili. Pročměstská poli-
cie nejezdí přes hřiště v rámci
prevence?“ ptala se na sociální

síti jedna z obyvatelek Dag-
mar Turková. Další z místních,
Nikola Peterová, ale opono-
vala, že strážníci tam jezdí:
„Koukala jsem na ně z okna.
Když se přibližovali k hřišti,
děti se rozutekly. Po odjezdu
MP tam zase naběhly, sedly si
na stoly a bylo. To je neko-
nečný příběh. Bylo by dobré,
kdyby si rodiče své děti více
hlídali,“ zmínila Peterová.
„To co tady každý den vidím

a slyším, je docelamasakr.
Takové krásné hřiště a nikdo
si toho neváží,“ zlobila se Mo-
nikaMildorfová.
Krokemměsta je zaskoče-

na i autorka přijatého nápadu
z projektu „Tvořímeměsto“.
„Mrzí mě to. Také slibovali, že
budu účastníkem výběrového
řízení, ale nikdo nic neřekl a o
průběhu se vždy dozvím jen ze
sociální sítě,“ sdělila Lenka
Rajsiglová. Jak poznamenala,
už při přípravě nápadu si rizi-
ko vandalismu uvědomovala.
„Říkali mi, že tam dají foto-
pasti. Volila jsem schválně
antivandalové provedení
hřiště, ale žádné není z tohoto
požadovanéhomateriálu,“
poznamenala Rajsiglová.

„Kdybyměsto hřiště
do správy přijalo
a zprovoznilo,
znamenalo by to
nekonečný kolotoč
oprav. Na toměsto
nemá peníze.“

Krátce z obcí na Českolipsku

JABLONNÉ V/ P
Okolí zámečku
je jako nové

D o zvelebení prostoru
kolem loveckého zá-
mečku Pachtů z Rájova

investovaloměsto Jablonné v
Podještědí. Opravou prošel
sloup Nejsvětější trojice i oplo-
cení přilehlé zahrady a přibyly
nové lavičky pro cestující u au-
tobusové zastávky. (ph)

NOVÝBOR
Podzemní nádrž
je hotová

J ako stálý vodní zdroj bezohledu na výkyvy počasí
slouží dobrovolným hasi-
čům v Boru nová podzem-

ní nádrž na 50 tisíc litrů vody,
kterou za necelé dvamiliony
vybudovaloměsto. Jednotka se
s nedostatkem vody potýkala
dlouhodobě. (ph)

SOSNOVÁ
Závodníci se sjeli
na autodromu

V šichni příznivci rychlé
jízdy se sešli na auto-
dromu v Sosnové

u České Lípy, aby si užili den
plný adrenalinu a zábavy. Na
startu nového ročníku Auto-
drom Rally Série se postavilo
rekordních 115 závodníků
rozdělených do 10 tříd. (ph)

DOBRANY
Přepadl dívku.
Hájil se filmováním

S oud v České Lípě uzavřel
případ únorové loupeže
psychicky labilního

mladíka v Dobranově. Poslal
ho na dva roky do vězení a
ochrannou léčbu. Své počíná-
ní vysvětloval jako nevinný
nácvik budoucího natáčení
filmové scény. (pok)
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Lidé odvedle

ZNÁTE TAKÉNĚKOHO
ZAJÍMAVÉHO?

Pošlete nám váš tip na e-mail
ceskolipsky@denik.cz

Zpovídáme vaše sousedy
Tak znímotto nového projektu
Lidé odvedle. Na této straně najdete každý
týden příběh jednoho zajímavého člověka
z regionu. Příběhy lidí z vašeho okolí, kteří

mají netradiční povolání, koníček,
společensky se angažují nebo jen žijí
aktivním životem,vám představíme každý
týden ve vašem týdeníku.

Oceněný VáclavMerhulík
pořádá výlety i besedy
Aktivní člen Klubu českých
turistů v České Lípě Václav
Merhulík dokáže stmelit
lidi, které má rád a oni mají
rádi jeho.

D louholetý ředitel
Katastrálního úřadu
v České Lípě Václav
Merhulík se letos

stal jedním z držitelů ocenění
Poděkování starostky. Jitka
Volfová jej ocenila nejen za
pracovní nasazení, ale i za ak-
tivity, kterým se věnuje
v rámci Klubu českých turistů.
Po odchodu do důchodu je

VáclavMerhulík aktivním čle-
nemKlubu českých turistů
v České Lípě, kde připravuje
a vede výlety. Zastává zde
i funkci metodika, je nápomo-
cen radou i svým volným ča-

sem. Dodává podklady pro
webové stránky. „Připravuje
mapy na všechny výlety, po-
zvánky, sestavuje kalendář a
každý týden objíždí na kole
všechny vývěsky a doplňuje je
o čerstvé informace. Ochotně
se účastní brigád, seká trávu,
spoluorganizuje větší akce,“
vyjmenovala zásluhy Václava
Merhulíka starostka České Lípě
Jitka Volfová během nedávné-
ho předávání ocenění.
U turistů i ve sboru Jednoty

bratrské v České Lípě pořádá
Václav cestopisná setkání s
názvem Cestománie, které
ocení i ti, kteří se již kvůli své-
mu zdravotnímu stavu či věku
nemohou výletů osobně zú-
častnit. I v českolipském sboru
Jednoty bratrské je panMer-
hulík velice aktivní. Udržuje tu

zahradu, vykonává funkci po-
kladníka, ale hlavně je zdejší
dobrou duší.
Vede v patrnosti všechny

narozeniny a na nikoho neza-
pomíná. Kdemůže, tam po-
může a potěší. Mimo jiné je
aktivní také v domovní samo-
správě ve svém bydlišti, a po-
kud je třeba něco spravit, ob-
jednat, doručit, je to on, kdo to
zařídí, vyjedná, objedná a o vše
potřebné se postará. Obdivu-
hodné je i to, jak dokáže stme-
lit lidi, kterémá rád a oni mají
rádi jeho. (ven)

Foto: Deník
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Napsali námdo redakce

Vážení čtenáři,
v této rubrice publikujeme vaše vybrané příspěvky, dotazy,
připomínky či návrhy. Nezveřejňujeme příspěvky vulgární
a zjevně nepravdivé. V případě pochybností rozhoduje šéfredaktor.

Svoje stručné náměty zasílejte na e-mail
ceskolipsky@denik.cz, nebo na adresu redakce

Mariánská 216, 470 01, Česká Lípa
Redakce si vyhrazuje právo příspěvky krátit.

Názor: Obchvat – to je oč tu běží!
Tak jsme si v Kravařích
náležitě užili histo-
rického dne, a to
úterka 5. listopadu.
Tento datum se be-
zesporu zapíše do
milníků naší obce.
Vždyť obchvat je jisto
jistě historickou stav-
bou, která změní život v naší
obci. No jak říkám, sláva veliká,
euforie a měl jsem při otvírání
obchvatu pocit, že k sobě mají
lidé blíž a že jsou spokojení a
ceremoniál si užívají.
A jak jsem byl v povznesené

náladě – z úspěchu naší obce,
nikoli požitím alkoholu, tak mi
to nedalo a zavítal jsem do čes-
kolipského kulturního domu
Crystal, kdy právě 5. 11. paní
starostkaměsta a ŘSD Liberec
připravili setkání občanů na
téma Budoucnost obchvatu
České Lípy.
Vážení spoluobčané, vy, co

jste se této debaty nezúčastnili,
tak jste udělali zásadní chybu.
Byl to neopakovatelný zážitek.
Už první zvláštnost, kterou

bylo zabučení nebo výkřiky na
představitele ŘSD při předsta-
vování přítomných paní sta-
rostkoumne překvapila, ale ří-
kal jsem si, že třeba se jedná o
fanoušky fotbalu, kteří sem za-
vítali z nedalekého fotbalového

stadionu. Následně pro-
běhla informace právě
od zástupců ŘSD a
následovaly prezen-
tace dvou projekto-
vých kanceláří, které
pracují na projektu
obchvatu České Lípy.
A pak to začalo. První

dotaz z publika a to ve věci, kdy
že se přesně začne stavět. Pan
ředitel odvětil, že je reálné začít
se stavbou k datu tomu a tomu
(opravdu si datum nepamatuji
a v tomto příspěvkumi o datum
ani nejde). Odpověď posluchače
neuspokojila, vzal si slovo a tr-
val na svém, že chce vědět ter-
mín.
Pojďme k dalšímu diskutují-

címu. Ten se optal, zda existuje
autorita, která by pěstí bouchla
do stolu a prohlásila, že připo-
mínky toho a toho jsou nesmy-
slné a tím by se předešlo prota-
hování přípravných řízení o
dosti významnou dobu.
Velmi „výživným“ příspěvkem

bylo vystoupení diskutujícího,
který začal rozebírat jednotlivé
linky městské hromadné do-
pravy a k tomu přidal zasvěcený
ekonomický rozbor.
Zkrátím to. Následovalo vy-

stoupení několika místních po-
litiků a to nejen českolipských.
Přiznám se, že jsem si debatu

užíval ale ke konci mi to nedalo
a požádal o mikrofon: „Vážení
přítomní, nerad vystupuji mimo
své Kravaře. Ani já bych nebyl
radostí bez sebe, kdyby do Kra-
vař zavítala paní starosta Vol-
fová a fušovala mi tam do ře-
mesla. Ale nedámi to a vystou-
pit musím. Abych toto jednání
odlehčil, máte-li potřebu projet
se po obchvatu, zvu vás do na-
šich Kravař. Právě před několi-
ka hodinami jsme totiž otvírali
obchvat Kravař. Ale vážně. Ne-
chce se mi věřit, že dnes se zde
scházíme a slyšíme, že se bude
žádat o územní rozhodnutí na
tuto stavbu – obchvat České Lí-

py. Kolik starostů, starostek,
ministrů a dalších politiků se u
tohoto obchvat, projektů, studií
atd. fotilo a následně prezento-
valo v médiích.“
Pochopitelně se nejedná o

přesnou citaci, ale věřím, že
přítomní by podstatu mého vy-
stoupení potvrdili.
Přeji vám všem „Českolipá-

kům“, kteří se obchvatu České
Lípy nemůžete dočkat, aby Vaši
představitelé spojili síly a Vy se
mohli v dohledné době po ob-
chvatu projet. Neodpustím si:
Jakomy v Kravařích.

Vít Vomáčka
starosta obce Kravaře v Č.

Poděkování lékařům
R ádi bychom využili re-

dakce Deníku a podě-
kovali a pochválili za

vynikající ošetření a celkový
přístup k pacientovi, a to MUDr.
Jiřímu Čechovi a MUDr. Josefu
Zajícovi. Operovali velmi zá-
važný úraz pravé ruky a lze
konstatovat, že se tak postarali
o další roky normálního života.
Situace byla velmi složitá, pro-

blematická s nejasným výhle-
dem na budoucnost.
Oba dva si zaslouží, aby ob-

čané věděli, že jsou zde i výborní
lékaři, kterých je ale dnes po-
skrovnu. Jim patří i dík za lidský
přístup a etiku, to je dnes vzác-
né. Spíše slyšíme ze všech stran
pravý opak. Děkujeme!
Václav France (pacient) a
manželka Jiřina Franceová

INZERCE
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Seriál

V příštím díle ve středu 27. listopadu připomeneme naposledy K. Šenov

JAK JSME ŽILI
naČeskolipsku

ROZMLOUVÁNÍ. Společenský život v Sokolovně. Foto: archiv města

Kamenický Šenov

První zpráva oměstě je z roku 1352. V roce 1849
byla vesnice povýšena naměstys a v roce 1900
naměsto. První zmínka o šenovských sklářích je
ze 17. století, kdy semístní obyvatelé začali za-
bývat zušlechťováním skla. Koncem 19. století
byla v Kamenickém Šenově postavena první
sklářská huť, nastal rozmach výroby lustrů
a v roce 1856 byla založena první odborná sklář-
ská škola na světě. V současné době je veměstě
na 40 sklářských dílen.

Máte v domácím archivu snímky z Českolipska
z let 1918 1992? Pošlete nám je namailovou
adresu petra.hamova@denik.cz nebo se ozvěte
na tel. čísla 724 482 856 a 487 827 781.

TŘÍDA PANAUČITELE JANURY. Josef Janura (1909 – 1985) byl vel-
kou osobností K. Šenova. V 60. letech zřídil školní dílny ve zkonfisko-
vaném domě po pozoruhodném vynálezci Paulu Pallme-Königovi. V
okolí domu s žáky svépomocí budoval veřejný park, který slavnostně
otevřeli v září 1963. Jeden z parků dnes nese Janurovo jméno.
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KINOCRYSTALČESKÁ LÍPA
Středa 20. 11. v 15:00:
Román pro pokročilé – Romantická
komedie.
Středa 20. 11. v 17:30:
Poslední aristokratka
Středa 20. 11. ve 20:00:
Amnestie – Emotivní thriller s Aňou
Gaislerovou v hlavní roli.
Čtvrtek 21. 11.
a pátek 22. 11. v 15:30, sobota 23. 11.
a neděle 24. 11. v 15:30 a 17:30:
Ledové království 2

Čtvrtek 21. 11., pátek 22. 11.
a úterý 26. 11. v 17:30:
Vlastníci – Komedie pro ty, kdo to ne-
zažili. Drama pro ty, kdo tím žijí.
Čtvrtek 21. 11. ve 20:00:
DepecheMode: Spirits in the Forest
Pátek 22. 11. –
neděle 24. 11. ve 20:00:
LeMans ´66 –Matt Damon a Christi-
an Bale ve strhující podívané.
Pondělí 25. 11. v 17:30
a úterý 26. 11. ve 20:00:
Bitva uMidway
Pondělí 25. 11. ve 20:00:
U Zlaté rukavice

MĚSTSKÉKINONOVÝBOR
Středa 20. 11. v 15:30:
Přes prsty – Romantická komedie.
Středa 20. 11. v 17:30:
Doktor Spánek od Stephena Kinga –
Hororový thriller podle knižní před-
lohy.

Středa 20. 11. ve 20:00:
Bitva uMidway
Čtvrtek 21. 11., pátek 22. 11.
a pondělí 25. 11. v 17:30, sobota 23.
11. a neděle 24. 11. v 15:30:
Ledové království 2 – Pokračování
animovaného rodinnéhomuzikálu od
Disneyho.
Čtvrtek 21. 11., pátek 22. 11. ve
20:00, sobota 23. 11. a neděle 24. 11.
v 17:30 a 20:00, úterý 26. 11. v 17:30:
Vlastníci
Úterý 26. 11. ve 20:00:
Sólo – Příběhmladého klavírního ar-
gentinského virtuoza.

KINOMÁJ DOKSY
Sobota 23. 11. od 15:00:
Snow Film Fest – Filmový festival
zimních sportů.
Úterý 26. 11. v 17:30:
Vlastníci
Úterý 26. 11. ve 20:00:
Léto s Monikou – Příběh láskymla-
dýchmilenců z předměstí Stockhol-
mu v režii Ingmara Bergmana.

KINORALSKOMIMOŇ
Pátek 22. 11. v 17:30:
Vlastníci
Pátek 22. 11. ve 20:00:
LeMans ´66 – Strhující příběh o tom,
jak konstruktér aut Carroll Shelby a
britský jezdec KenMiles postaví pro
automobilku Ford revoluční závodní
auto.
Sobota 23. 11. v 17:30:
Ženská na vrcholu
Sobota 23. 11. ve 20:00:
Bitva uMidway – Válečný velkofilm
světoznámého režiséra Rolanda Em-
mericha.
Neděle 24. 11. v 15:00:
Sněžný kluk

ČESKÁ LÍPA
Vzhůru dolů

Kdy: Středa 20. 11. v 19 hodin
Kde: Jiráskovo divadlo
Za kolik: 290 Kč
Proč přijít: Co se stane, když se slavná
francouzská herečka českého původu
rozhodne hledat téma a velkou roli
pro svůj comeback na filmové plátno?
Hrají: Dana Homolová, Milena Stein-
masslová, Aneta Krejčíková a Jakub
Zindulka.

34. večer s Jazzovou farmou
Kdy: Čtvrtek 21. 11. v 18 hodin
Kde: Velký sál ZUŠ
Proč přijít:Další setkání s oblíbenou
formací Jazzová farma ze ZUŠ Česká
Lípa. Hosté: Taneční orchestr Roud-
nice nad Labem, Crazy Birds (ZUŠ
Kraslice) a Zábavní orchestr Kraslice.

Hugo Fernandez Quartet
Kdy: Čtvrtek 21. 11. od 20 hodin
Kde:U Bílýho černocha
Proč přijít: Koncert měsíce! Zvuk
hudby nás v některých bodech odve-
de z jazzu, což nás přirozeně přivede
na nečekanámísta. Mexický hudeb-
ník Hugo Fernandez se nedávno usa-
dil v Berlíně po více než deseti letech v
Madridu.

Wohnout + Civilní obrana
Kdy: Sobota 23. 11. v 19 hodin
Kde: KD Crystal
Za kolik: 300 Kč
Proč přijít:Na podzim vyráží skupina
Wohnout na pokračování tour k nové
desce –Miss Maringotka. Na turné jim
zahostuje Civilní Obrana. Dostane se i
na všechny staré pecky včetně hodně
oblíbeného Svazu českých bohémů.
Wohnouti se rozhodli, že budou ob-
jevovat novámísta, kde ještě nehráli,
a do České Lípy semoc těší!

Benefiční koncert pro Ozvěnu
Kdy: Sobota 23. 11. od 19 hodin
Kde: Jiráskovo divadlo
Za kolik: 300 Kč
Proč přijít: Přijďte i letos podpořit
dobrou věc a zároveň si užít krásnou
hudbu, přijďte na Benefiční koncert
pro Ozvěnu. Nadační fond Ozvěna již
pátým rokem podporuje rodiny s
dětmi, kterémají trvalou ztrátu slu-
chu. .

Otto Hejnic Trio
Kdy:Úterý 26. 11. ve 20 hodin
Kde: U Bílýho černocha
Proč přijít: Trio semůže pyšnit cenou
za nejlepší české jazz album, koncerty
a festivaly po celém světě a hlavně
natočilo už čtyři skvělá alba. A právě
to poslední album “BeautieS“ si mů-
žete naživo poslechnout v českolip-
ském klubu se skvělou
atmosférou.

Přástky
Kdy: Sobota 23. 11. od 15 hodin
Kde: Centrum textilního tisku
Za kolik: 80 Kč
Proč přijít: Příjemné odpoledne při
písničkách a povídání. Hrát a zpívat
bude skupina Colour Band, Honza
Suchý, Iva Gebelová a také vy.

Lidé z vosku
Kdy: Pondělí 18. 11. – neděle 24. 11. od
10 do 18 hodin
Kde: Vodní hrad Lipý
Za kolik: 40 – 80 Kč
Proč přijít: Výstava voskových fi-
gurín zachycuje tzv. lidské zrůdy.
Sbírka soch, která se v České Lípě
představí, pochází z muzea v Petro-
hradě, které před několika lety vyho-
řelo, a tato výstava je jednou z po-
sledních svého druhu na světě.

Architektura, média a exil
Kdy:Úterý 26. 11. v 17 hodin
Kde: Městská knihovna
Za kolik: Vstup zdarma
Proč přijít: Beseda s novinářem, dra-
maturgem a spisovatelem Karlem
Hvížďalou nad posledními knižními
projekty i tématy současnosti. Mode-
ruje novinář a vydavatel Zdenko Pa-
velka.

NOVÝBOR
Degustace vína
Kdy: Čtvrtek 21. 11. v 19 hodin
Kde: Navrátilův sál
Za kolik: 200 Kč
Proč přijít:Ochutnáte vzorky zmi-
kulovského rodinného vinařství Vi-
can.

Jazz Bakers
Kdy: Pátek 22. 11. v 19 hodin
Kde: Navrátilův sál
Za kolik: 150 Kč
Proč přijít: Sehraná jazzová partička
Vám připraví příjemný večer plný
známýchmelodií.

DOKSY
Elektroswing –Moderní fúze
Kdy: Sobota 23. 11. ve 20 hodin
Kde: Píchlá nota
Za kolik: Vstup zdarma
Proč přijít:Moderní fúze rocku a
swingu, tzv. Elektroswing, si získává
stále více příznivců zejména vmladší
generaci. Nezůstává samozřejmě jen u
poslechu, ale vznikají i nové taneční
kreace a směry.

CVIKOV
Poslední leč
Kdy: Pátek 22. 11. ve 20 hodin
Kde: KC Sever
Proč přijít: Tradiční myslivecká zá-
bava s bohatou tombolou.

Cvikovské dny loutek
Kdy: Sobota 23. 11. od 10 hodin
Kde: Loutková scéna Cvikov
Za kolik: 30 Kč
Proč přijít: Tradiční přehlídka lout-
kářských souborů nabídne během
soboty tři pohádky. V 10 hodin se
představí domácí Loutkářský spolek
Klubíčko Cvikov.

KINA

TIPY

Kulturní servis

Zajímavosti, o nichž možná nevíte

Znáte ŠkodaHandy?
Cílem tohoto programu je pomáhat osobám se sníženou pohybli-
vostí opět získat mobilitu. Specialisté společnosti poskytují pora-
denství v rámci prodejní sítě ŠKODA AUTO a jsou připraveni po-
moci s nákupem nového vozu za zvýhodněnou cenu. Dokáží při-
blížit možnosti financování vybraného auta (ŠKODAHandy finan-
cování je možné s 30% akontací vůz s 0% navýšením), představí
zvýhodněné ŠKODA Pojištění a zajistí optimalizaci a nezbytné
úpravy namíru, díky kterýmmůžemajitel svůj vůz plně ovládnout.
Pomáhají také s vyřízením státního příspěvku.
Další předností je, že autorizované servisy ŠKODA se pak se zvý-

šenou péčí o vůz dále starají. Umožňují snížit cenu opravy nebo
údržby při zachování vysoké kvality například prostřednictví
předplaceného servisu nebo šekové knížky na slevy.
Celý tento projekt navíc úzce souvisí s úsilím společnosti ŠKODA

AUTO o zvyšování bezpečnosti na silnicích, kam patří například
kampaň Bezpečný pátek.
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HASIČI KOLEMNÁS

Žehnání praporu OSHKolín

O
kresní sdružení
hasičů Kolín se
v loňském roce
rozhodlo pořídit
slavnostní prapor

a díky soudružnosti hasič-
ských sborů, podnikatelů
a podporovatelů hasičů se je-
ho pořízení podařilo. Zájem
zapojit se a přispět na pořízení
nového praporuměli nejen
členové OSH Kolín a dalších
sborů, ale i spousta jednotliv-
ců, kteří považují existenci
dobrovolných hasičů za pro-
spěšnou a smysluplnou. Pra-
por je jedním z typických
symbolů Sdružení a jeho jed-

notlivých článků a také výra-
zem reprezentace, sdružování
a jednoty. Tento symbol
Okresnímu sdružení dosud
chyběl.
Samotného žehnání se ujal

pražský pomocný biskup
mons. ZdeněkWasserbauer
společně s kolínským farářem
JanemHalamou. Praporečník
a čestná stráž okresního pra-
poru byla z SDH Zibohlavy.
Celá akce se konala v sobotu
9. listopadu v chrámu sv. Bar-
toloměje v Kolíně.
Žehnání se zúčastnily i sbo-

ry z okresu Kolín se svými
prapory. Mezi významnými

hosty byl i starosta SH ČMS
Jan Slámečka, předseda hnutí
STAN a poslanecMgr. Bc. Vít
Rakušan, starosta KSH Stře-
dočeského kraje Oldřich Laci-
na a ředitel HZS Kolín plk.
Mgr. Bc. Dalibor Zeman.
Po žehnání byla připevněna

stuha se jmény dárců starost-
kou OSH Kolín Kamilou
Havlínovou, která všem dár-
cům, kterých bylo neuvěřitel-
ných 63, poděkovala. Součástí
aktu byla i bohoslužba vedená

mons. ZdeňkemWassebaue-
rem. Po slavnostním ceremo-
niálu následovala komento-
vaná prohlídka kostela pro
přítomné hosty společně s
předánímminiatury praporu
dárcům a hostům.
Samozřejmě, že všichni zú-

častnění se nerozešli okamži-
tě, bylo toho hodně k povídání
a rozhodně bude na co vzpo-
mínat.
Jiří Baumruk, sportovní
komentátor Foto: SH ČMS
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HASIČI KOLEMNÁS

VELITEL JEDNOTKY SDH NOVÁ VES V HORÁCH RADEK TONDR ŘÍKÁ:

Na horách je to trochu jinak
Na horách se žije jinak, než
ve městě. Trochu jinak se
zde také zasahuje dobro-
volným hasičům.

EDVARDD. BENEŠ

D obrovolní hasiči
v Krušných horách
mají podmínky pro
své působení a čin-

nost zcela určitě odlišné, než
dobrovolní hasiči působící
v Podkrušnohoří a veměstech
naMostecku. Hlavně v zimě,
která se pomalu ale jistě blíží,
kdy je stejně jako v létě potře-
ba dojet namísto zásahu včas
a bezpečně.
Jednou ze zásahových jed-

notek je i ta při Sboru dobro-
volných hasičů vNové Vsi
vHorách. Tamá celkem je-
denáct členů a spolupra-
cuje s jednotkami nejen
z okolních krušnohor-
ských obcí na české
straně, ale i s těmi na
saské straně. Jed-
notkamá od ledna
nového velitele, kte-
rým se stal Radek
Tondr. Ten na tomto
postu vystřídal Petra
Šikla, který skončil
ze zdravotních dů-
vodů. O tom, jak to
chodí na horách,
jsme si s Radkem
Tondrempovída-
li.

Je to pravda, že to
mají krušnohorští
hasiči složitější?
Co se týká zá-

sahů a činnosti při nich, tak to
bych neřekl. Tam je ta náplň
jasná a v podstatě stejná. Ale
co se týká i dostupnosti a do-
jezdu namísto zásahu, zejmé-
na pak v zimnímobdobí, tak
na horách je to trochu jinak.
Určitě to v tomto směru o něco
složitějšímáme. Podmínky

v zimnímobdobí na horách
nejsou zrovna jednoduché,
nejezdí se dobře, ale dá se říct,
žemyuž jsme si na to tak ně-
jak zvykli.

Kde jako jednotka
zasahujete?
Hodněnás za-

městnávají různé
technické vý-
jezdy, zejména k
popadaným stro-
můnebo lesnímka-
lamitám, popřípadě
pomáháme vytáhnout za-
padnutá vozidla a občas
samozřejmě vyjíždíme
i k nějakému tomupožáru.

Jaký je výcvik zásahové
jednotky
a práce ve Sboru dobro-
volnýchhasičů vNové

Vsi vHorách?
V jednotce je čtrnáct

hasičů, kteří jsou připraveni
pro případ vyhlášení popla-
chu. Podle toho, kdomá
možnost, tak se dostaví na
výjezd. Připravujeme se a cvi-
číme pravidelně při povinných
cvičeních nebo školeních. Jsou
zaměřena nejen na likvidaci
požárů, ale i na řešení situací
při nehodách a první pomoc.

Zúčastňujete se také soutěží
hasičů?
VnedalekémBrandově se

někteří zúčastňujeme soutěže
o Železného hasiče. Já
osobně jsem tam
startoval předloni
a loni. Jezdíme
různě i na soutě-
že v požárním
útoku, které po-
řádají sbory dob-
rovolných hasičů.
Protože i u násmá-

meMikulovice, tak
jsme pravidelnými účastníky
Mikulovických her. V republi-
ce je několik obcí, které se
jmenujíMikulovice, tak se tato
akce pořádá na různýchmís-
tech. A jednou z disciplín,
v kterých se na ní soutěží, je
požární sport.

Je známou skutečností, že
hasiči se v obcích významně
podílejí i na společenskémži-
votě. Jaké je to u vás nahorách?
Také unás se sbor dobro-

volných hasičů podílí na ak-
cích v obci. Pořádáme ples,
lampionové průvody a pouš-
tění draků pro děti nebo se
podílímena zajištění Novo-
veských slavností. S obcí nebo
se SokolemNováVes vHorách
spolupracujemehodně.

Radek TONDR
Je mu 46 let. U zásahové jednotky Sboru dobrovolných
hasičů v Nové Vsi v Horách je čtyři roky. Od ledna letoš-
ního roku je velitelem jednotky. Žije v Nové Vsi v Horách,
je ženatý, otec dvou dětí. Záliby: sport, dříve florbal a stolní
tenis, v současnosti bojové sporty a práce na domě.

„Pod-
mínky v zimním
období nejsou
zrovna jednodu-
ché, ale dá se říct,

že už jsme si
zvykli.“

ZPRAVODAJSTVÍ ZE SEVERUČECH
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KAŽDÝ DRUHÝ ŘIDIČ BYL UŽ VE SVÉM ŽIVOTĚ SOUČÁSTÍ DOPRAVNÍ NEHODY

Ženy jsou opatrnější, muži ne
Dopravní nehody jsou sou-
částí každodenního života.
Svědkem nehody byl už
téměř každý.

A
sociace Záchranný
kruh nechala zpra-
covat průzkum ke
své kampani pod
názvem Ty to

zvládneš, ve které představuje
inovativní instruktážně analy-
tická videa vycházející z reál-
ných dopravních nehod.

„V našem projektu předsta-
vujeme divákům unikátní spo-
jení reálných záběrů složek In-
tegrovaného záchranného sys-
tému ze zásahů společně s ana-
lýzou nehod a preventivně
emotivním sdělením z úst zá-
chranářů. Díky analytické části
a výpovědím záchranářů zasa-
hujících namístě události se-
znamujeme diváka jak s průbě-
hem zásahu, tak hlavně s důvo-
dy vzniku nehody a zejména
pak specifikací chyb. Naším cí-
lem je, aby si divák uvědomil
rizika a aby se počet dopravních

nehod snížil naminimum,“
představuje projekt Veronika
Krajsová, prezidentka Asociace
Záchranný kruh.

KDO JE ZA VOLANTEM
OPATRNĚJŠÍ
Z průzkumu, který dělala agen-
tura STEM/MARK, vyplývá, že
kampaně upozorňující na rizika
u dopravních nehod ovlivňují
při řízení 91,3 % řidičů. Po
zhlédnutí reálných ukázek
z dopravních nehod 60,5 %
mužů a 71,7 % žen uvedlo, že
bude řídit opatrněji.
„Obecně platí, že ženy jsou za

volantem opatrnější. Méně
bourají, jezdí pomaleji a více
dbají na svou bezpečnost. My
máme velkou radost nejen
z reakcí žen, kampaň totiž velmi

pozitivně vnímají také řidiči.
Dokonce 94,9 procentamužů
v průzkumu uvedlo, že díky re-
álným záběrům z nehod, které
se v naší kampani objevují, si
řidič lépe uvědomí, jaké nebez-
pečí na silnicích hrozí. A z na-
šich zkušeností víme, že jakmile
si člověk riziko uvědomí, upraví
svoje řízení a jezdí výrazně
zodpovědněji,“ říká Lukáš Hut-
ta, výkonnýmanažer Asociace
Záchranný kruh.

NEJVÍCE UNAVUJE
MONOTÓNNÍ CESTA
Respondenti v průzkumuměli
také uvést, jaké tři faktory nej-
více ovlivňují jejich soustředění
při řízení. Nejčastěji řidiči od-
pověděli, že je unavujemono-
tónní cesta (52,5 %), jejich po-

zornost také snižuje únava
(48,8 %), křik v autě (30,0 %)
reklamy v okolí (23,0 %) nebo
moderní technika ve voze
(14,8 %).
„Monotónní cesta například z

rodinné dovolené je velmi vy-
čerpávající. Pokud navíc při-
počteme, že řidič sedí za volan-
tem už dlouhé hodiny, je noc
a ostatní spolucestující spí, tak
je rizikomikrospánku opravdu
vysoké. Pokud řidič cítí jakéko-
liv příznaky únavy, měl by
na prvním odpočívadle nebo
benzinové pumpě zastavit
a nabrat nové síly,“ radí Lukáš
Hutta.
Součástí průzkumu byla také

otázka, jestli by si řidiči přáli,
aby na českých dálnicích byl
zvýšen rychlostní limit. Tak-
zvanou německou variantu, te-
dy neomezenou rychlost na
dálnicích, by volilo 11,4 procen-
ta dotázaných, o deset až dvacet
kilometrů v hodině by rych-
lostní hranici zvýšilo 37,1 pro-
centa respondentů, stávající
varianta vyhovuje 51,5 procenta
řidičů. „I u odpovědí na tuto
otázku jsme zaznamenali,
že ženymnohem častěji volí
klidnější jízdu. Zatímco
44,4 procentamužů by rádo
jezdilo po dálnicích stočtyřicít-
kou nebo dokonce stopadesát-
kou, u žen je to pouze 27,8 pro-
centa,“ uzavírá Lukáš Hutta.

Z KAMPANĚ SETKÁNÍ S REALITOU – snímek zachycuje zásah při reálné
dopravní nehodě.

Řidiči svůj zdravotní stav velmi často podceňují

T
isíc dopravních
nehod je každo-
ročně zapříčiněno
špatným fyzickým
nebo psychickým

stavem řidičů. To znamená, že
se každý den na silnicích v Čes-
ké republice stanou tři dopravní
nehody, které způsobil člověk,
jemuž nebylo dobře, nebo nebyl
v ideální kondici.
V České republice celá řada

řidičů svůj zdravotní stav pod-
ceňuje. Ve společnosti je obecně
zakořeněnýmýtus, že člověk
přeci infarkt nebomrtvici neo-
vlivní. A právě infarkt je jednou
z nejnebezpečnějších záležitostí
za volantem.
„Přes třicet dopravních nehod

ročně se stane, protože řidič při
jízdě zemře v důsledku infarktu
myokardu či jiného akutního

stavu. Problém pak ale bohužel
nastává i pro ostatní účastníky
silničního provozu. Auto s po-
stiženým se stává neovladatel-
né, navíc nebrzdí a hrozí střet
v plné rychlosti. Protomyslete
na sebe, své blízké i ostatní
cestující a při prvních přízna-
cích navštivte lékaře,“ radí Jiří
Smetana, ředitel Zdravotnické
záchranné služby Karlovarské-
ho kraje. „Člověk by neměl brát
řízení na lehkou váhu. Pětina
řidičů sedá za volant, i když je
unavena. Tomůže vést kmik-
rospánku, ale i zpomalenému
vnímání, cožmůžemít fatální
důsledky. Na kvalitu jízdymá
vliv i deprese nebo dokonce
nachlazení a další běžné nemo-
ci,“ doplňuje Jiří Smetana.
Řidiči také často neznají ved-

lejší účinky svých léků. Ne-

vhodnost léků pro ně bývala
dříve označována přímo na
obalech. Dnes se alemusí šofér
sám zajímat, prostudovat pří-
balové letáky a případně kon-
zultovat jejich užívání s léka-
řem či lékárníkem.
„Nebezpečné jsou zejména

léky působící na nervový sys-
tém a silná analgetika, tedy sil-
né léky proti bolesti. Problémy
alemohoumít i řidiči užívající
léky na cukrovku nebo vysoký
tlak,“ varuje Josef Kult, lékař
Zdravotnické záchranné služby
Karlovarského kraje.
V případě, že řidič ucítí ja-

koukoliv slabost za volantem,
odborníci radí vozidlo na prv-
ním bezpečnémmístě odstavit.
„Jestliže řídíte vozidlo, je do-

slova nutností nepodceňovat
příznaky náhle vzniklé bolesti,

pocit dušení, záchvat úporného
kašle, alergické reakce, závratě,
poruchy vidění, pocit na
omdlení, brnění končetin, po-
ruchy nebo výpadky hybnosti či
řeči. To vše by pro řidičemělo
znamenat jediné— ihned za-
stavit a potíže řešit,“ podotýká
Jiří Smetana.

Asociace Záchranný kruh
realizuje kampaň Ty to
zvládneš financovanou
z Fondu zábrany škod
ČKP, ve které představuje
inovativní instruktážně
analytická videa vychá-
zející z reálných doprav-
ních nehod.
Více nawebech
realita.tytozvladnes.cz
a na facebook.com/
tytozvadnes.



Stavba čtvrtstoletí: Skvosty
našeho současného stavitelství

Z
dokumentovat trendy, poten-
ciál, schopnosti a kvalitu čes-
kých architektů a stavitelů,
ukázat na velikost a komplex-
nost oboru, který neustále po-

souvá hranice současnýchmožností. Ta-
kový je cíl projektu Stavba čtvrtstoletí.
Projekt vznikl před dvěma lety a jeho

autory jsou Petra Miškejová, která se
dlouhodobě věnuje stavitelství a archi-
tektuře, a producent a sociolog Stanislav
Schneeweis. Stihly se do něj přihlásit již
přes dvě stovky staveb z celé republiky.
Podívejte se na vybrané stavby, které

reprezentují dvacet kategorií oboru.

Komentář
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B
ěžně kolem nich procházíme,
ale většinou ve spěchu
a smyšlenkami na to, jestli
stíháme pracovní schůzku,
žemělo být auto už dávno

přezuto na zimní pneu a co nezapome-
nout nakoupit v obchodě. A vlastně ani
nemáme čas na to, se zastavit, zvednout
oči a prohlédnout si je. Mám namysli
všudypřítomné budovy: domy, knihovny,
nádražní haly, sídla firem, divadla
a další. Přitom jsou jejich příběhy
mnohdy doslova fascinující.
Kdo se ale zastavil a ohlédl se pěta-

dvacet let zpět, jsou autoři projektu
Stavba čtvrtstoletí: Petra Miškejová
a Stanislav Schneeweis. Jejich projekt
mapuje české stavitelství od roku 1993
a ve své databázi mají už více jak dvě stě
staveb. Jde vlastně o souhrn toho nejlep-
šího, co se českým architektům povedlo
za uplynulé čtvrtstoletí.
A vy, milí čtenáři, si dnesmůžete

prohlédnout, které skvosty se ucházejí
o titul stavba čtvrt-
století přímo z vaše-
ho regionu. A příště,
až půjdete kolem
nich, zkuste si na
má slova vzpo-
menout, zastavit
se a prohlédnout
si je s vědomím
toho, co se
o nich na ná-
sledujících
stranách
dočtete.

Soňa
Ličková

JAK PŘIHLÁSIT STAVBY

I díky vám semůže počet při-
hlášených staveb v databázi
Stavba čtvrtstoletí rozšířit.

Klíčem pro výběr byměla být za-
jímavost, kterou stavba obsahuje.
Ta semůže týkat technického ře-
šení či historických souvislostí,
příběhu proměny stavby, kapaci-
ty, investičního úspěchu, oceně-
ní, jedinečnosti v rámci oboru,
regionu, světa apod. Nezáleží na
jejich velikosti, ani na tom, zda
jsou přístupné veřejnosti.

Přihlášku najdete na webových
stránkách Stavby čtvrtstoletí.
Vyplnění vám zabere 20minut

času.

prihlaska.stavbactvrtstoleti.cz
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Do projektu Stavba čtvrtstoletí se přihlásilo více 
než 200 staveb. Podívejte se na 20 nejzajímavějších, 
které reprezentují 20 hlavních kategorií oboru. 
Tyto objekty zároveň tvoří první kurátorský výběr 
putovní výstavy Stavby čtvrtstoletí.

1 | STAVBY PRO 

VZDĚLÁNÍ, VĚDU 

A VÝZKUM
Školy, výzkumná centra, 

laboratoře, knihovny, planetá-

ria. Jedná se o specializovaná 

pracoviště, která mají speci-

fi cké požadavky na nejmoder-

nější technická a technologic-

ká vybavení.

ELI Beamlines, Dolní Břežany, 

Středočeský kraj, 2012–2015

2 | STAVBY PRO 

TĚLOVÝCHOVU 

A SPORT
Sport – jeden z fenoménů 

dnešní doby. Přesun fi nanč-

ních zdrojů do této kapitoly ži-

vota společnosti je grandiózní, 

a tomu odpovídá i objem prací 

při realizaci nových sportovišť.

Panorama Golf Resort, 

Kácov, Středočeský kraj, 

2014–2016 

3 | STAVBY PRO 

KULTURU A OSVĚTU
Divadla, muzea, kina, galerie, 

kongresová centra, výstavní 

prostory.

Divadlo J. K. Tyla, Nová 

scéna, Plzeň, Plzeňský kraj, 

2012–2014

4 | SAKRÁLNÍ STAVBY
Stavby pro bohoslužebné 

obřady a setkávání věřících. 

Za 25 let se opravilo mnoho 

těchto památek. Také se, byť 

zřídka, objevily sakrální novo-

stavby. Tou první po 60. letech 

byl kostel v pražských Straš-

nicích. 

Rekonstrukce poutního are-

álu Klokoty, Tábor, Jihočeský 

kraj, 1993–2018 

5 | REKONSTRUKCE 

PAMÁTEK
Přináší jedinečnou příležitost 

nahlédnout do stovky let 

starých postupů a řemesel. 

Nejsložitější bývá najít správ-

ný poměr zachování původní-

ho, s vstřícností k současným 

nárokům. 

Bílá věž, Hradec Králové, Krá-

lovéhradecký kraj, 2013–2015 

6 | STAVBY 

PRO DOČASNÉ 

A REKREAČNÍ 

UBYTOVÁNÍ

Hotely, resorty, penziony 

i chaty jsou především stav-

bami pro realizaci služeb. 

Jsou to mnohdy výstřelky 

z běžného života, které po-

skytují svobodný prostor pro 

fantazii jejich tvůrců.

Miura Hotel, Čeladná, Morav-

skoslezský kraj, 2010–2011

7 | BYTOVÉ DOMY 

NEBO KOMPLEXY

Byty pro trvalé bydlení, domy 

pro seniory.

Luka Living, Praha, 2015–

2017

8 | RODINNÉ DOMY

Vily, domy pro trvalé bydlení.

Vila Landek, Ostrava, Morav-

skoslezský kraj, 2017–2018

9 | REKONSTRUKCE

Obnova a dostavba původní-

ho objektu.

Centrum andragogiky, Hra-

dec Králové, Královéhradecký 

kraj, 2012–2014

10 | ARCHITEKTURA

Design architektury, práce se 

světlem, hmotou, domy-so-

chy. Harmonie linií, struktur, 

hmot a tvarů.

Archeopark Pavlov, Jihomo-

ravský kraj, 2014–2016

11 | ZAHRANIČNÍ 

STAVBY
Aula pro udílení Nobelových 

cen ve Švédsku, tunel na 

Islandu, mrakodrapy v Číně, 

promenáda v Dubaji -  to 

jsou některé stavby s vý-

raznou českou stopou. Tu 

za sebou může zanechat 

odborník s dobrodružnou 

povahou a chutí dobýt svět. 

Kostel Božího milosrden-

ství, Košice, Slovenská 

republika, (1995) 2010–2011

12 | DŘEVOSTAVBY
Stavby s dřevěnou nosnou 

konstrukcí. V současnos-

ti největší dřevostavbou 

v České republice je admi-

nistrativní centrum Lesů ČR 

v Hradci Králové. 

Gulliver, Centrum součas-

ného umění DOX, Praha, 

2014–2016

13 | DOPRAVNÍ 

STAVBY
Jsou nejrozsáhlejším 

stavebním oborem. O jeho 

velikosti vypovídá už jeho 

základní dělení na pozemní, 

vodní a vzdušnou dopravu. 

Vltavská vodní cesta v úse-

ku České Budějovice – Týn 

nad Vltavou, Jihočeský kraj, 

2008–2017

14 | STAVBY 

TECHNICKÉ 

INFRASTRUKTURY
Elektrárny, teplárny, spalov-

ny apod. Jde o technologic-

ky i stavebně velmi zajímavá 

a náročná díla.

Jaderná elektrárna Teme-

lín, Jihočeský kraj, 1986–

2003

15 | STAVBY PRO 

PRŮMYSL
Výrobní haly, servisní bu-

dovy, technologické celky 

a sklady jsou nedílnou 

součástí každé ekonomiky. 

Stavby, které nebývají v po-

předí zájmu.

Průmyslová zóna Triangle, 

okres Louny, Ústecký kraj, 

2002–2018

16 | STAVBY PRO 

ZDRAVOTNICTVÍ

Nemocnice, polikliniky, 

lázně.

Lázně Čeladná, 

Moravskoslezský kraj, 

2007–2015

17 | 

ADMINISTRATIVNÍ 

BUDOVY

V České republice další 

zcela nově objevený obor, 

který za posledních 25 let 

zaznamenal obrovský rozvoj. 

Často využívá brownfi eldů, 

tedy dobře dostupných, ale 

„mrtvých“ území měst.

AFI Karlín, Praha, 2016–

2017

18 | STAVBY PRO 

OBCHOD A SLUŽBY

Za 25 let se vyvinula zcela 

nová nákupní kultura. 

Nákupy se ze středu města 

přestěhovaly na jeho 

periferii. Vedle nabídky 

zboží začala nová obchodní 

centra plnit také roli 

zprostředkovatele služeb 

a společenského života.

Palác Myslbek, Praha, 

1993–1996 

19 | VEŘEJNÁ 

PROSTRANSTVÍ

Náměstí, parky, nábřeží, 

zahrady, městské partery 

spojuje jedno téma: život ve 

městě.

Podzámecký park – 

Tyršovy sady v Pardubicích, 

Pardubický kraj, (2002) 

2015–2017

20 | URBANISTICKÉ 

CELKY

Zastavěný brownfi eld, 

obnovené území staveb 

s různými funkcemi včetně 

veřejných prostranství, 

centra měst.

Kampus Masarykovy 

univerzity, Brno, 

Jihomoravský kraj, 2004–

2014

1 | ELI Beamlines

5 | Bílá věž

9 | Centrum andragogiky

13 | Vltavská vodní cesta

17 | AFI Karlín

2 | Panorama Golf Resort

6 | Miura Hotel

10 | Archeopark Pavlov

14 | Jaderná elektrárna Temelín

18 | Palác Myslbek

3 | Divadlo J. K. Tyla Nová scéna

7 | Luka Living

11 | Kostel Božího milosrdenství

15 | Průmyslová zóna Triangle

19 | Podzámecký park

4 | Rekonstrukce areálu Klokoty

8 | Vila Landek

12 | Gulliver

16 | Lázně Čeladná

20 | Kampus MUNI

Stavby čtvrtstoletí: Které to jsou? Podívejte se na výběr dvaceti
Téma týdne ceskolipsky@denik.cz



Stavba čtvrtstoletí

Projektem chceme pozvednout
JIŘÍ MACEK

C
yklistická stezka
přes Labe v Čelá-
kovicích, intenzifi-
kace ČOV Velké Bí-
lovice, rekonstruk-

ceměstského stadionu
v Ostravě-Vítkovicích, pražská
O2 Aréna, kancelářský objekt
Černá labuť v Praze, Trojhalí
Karolina v Ostravě, Domov
sociální péče Hagibor v Praze,
rekonstrukcemostu přes Sta-
rou Dyji u Břeclavi, ostravské
Divadlo loutek, Golf Resort
Kácov u Kutné Hory, Památ-
ník Tomáše Bati ve Zlíně,
kostel Umučení sv. Jana Křti-
tele v Žumberku, Srubové
ekologické centrum v Táboře,
dokončení Vltavské vodní
cesty v úseku České Budějovi-
ce – Týn nad Vltavou, roz-
hledna Hýlačka v Táboře, že-
lezniční zastávka Čeladná, Ja-
derná elektrárna Temelín.
Že to je nějaký nesourodý

seznam objektů?Máte prav-
du, je nesourodý, ale má spo-
lečného jmenovatele. Zmíně-
né stavby byly přihlášeny do
projektu Stavba čtvrtstoletí.
Tenmapuje celé spektrum
stavebního dění v Česku za
posledních pětadvacet let ve
dvaceti kategoriích. V součas-
né době je do projektu přihlá-
šeno bezmála dvě stě staveb,
které byly po roce 1993 posta-
veny, dostavěny nebo zre-
konstruovány.
Za projektem stojí Petra

Miškejová (absolventka
Technické univerzity v Liber-
ci, pražské DAMU, obor scé-
nografie a doktorandka ČVUT
v Praze), která se věnuje sta-
vitelství a architektuře, a pro-
ducent a sociolog Stanislav
Schneeweis, se kterými jsme
si o projektu povídali.

Co je cílem projektu?
PM:Mapování, které zahrnuje
celé spektrum stavebního dě-
ní v tuzemsku i české počiny
v zahraničí. Zdokumentovat
trendy, potenciál, schopnosti

a kvalitu českých architektů
a stavitelů. Ukázat na velikost
a komplexnost oboru, který
neustále posouvá hranice
současnýchmožností.

Komu je Stavba čtvrtstoletí
otevřena?
PM: Širokému spektru sta-
vebních děl. Přihlásit semo-
hou stavby všech oborů, nové
projekty, rekonstrukce, linio-
vé stavby, veřejné i soukromé
projekty, průmyslové i tech-
nické stavby, ale i soubory
staveb s jednotným záměrem
zrealizované od roku 1993.

Proč?
SS: Projekt Stavba čtvrtstoletí
semá stát reflexí, ohlédnutím
a průřezem uplynulých pěta-
dvaceti let v české architek-
tuře a stavitelství. Ukáže, jak

moc je výstavba spjatá s kaž-
dodenním životem člověka
a společnosti a jak odráží do-
bu i společenské rozpoložení.
Pozornost se zaměří nejen na
stavby, ale i na jejich stavitele,
architekty a další osobnosti.
Zdůrazněna bude také spoji-
tost s rozvojem turismu,
vzdělávání společnosti a s roz-
vojem samotného oboru.

V jaké fázi je projekt?
SS: Začal před dvěma lety, kdy
jsme vše promýšleli, třídili si
myšlenky, tvořili pravidla
a sestavovali tým. V letošním
březnu jsme spustili přihla-
šování staveb do databáze
přes web a projekt poběží tři
roky. Už dnes ale víme, že zís-
kanýmateriál je natolik ob-
sáhlý a kvalitní, že by byla
škoda, nepracovat s ním dále.

Kdy přišly prvnímyšlenky na
tento projekt?
SS: První myšlenky na projekt
vznikly zhruba před čtyřmi
lety, kdy jsme semy dva po-
tkali. Petra tehdy podobnou
myšlenku převáděla do dok-
torandské práce na ČVUT,
a když jsme se potkali při práci
na jednom filmu, začali jsme
si o tom povídat. Připadalo
nám, že stavebnictví si za-
slouží větší pozornost a že je
pro to prostor. A ze své dlou-
holeté praxe Petra ví, že sys-
tematické prezentaci stavi-
telství pro širokou veřejnost
se u nás nikdo soustavně ne-
věnuje, a to ani stát. Přitom
stavby jsou zrcadlem toho, jak
lidé v určitém období žijí,
přemýšlejí. Je to trvalý doku-
ment doby.

STANISLAV SCHNEEWEIS A PETRAMIŠKEJOVÁ hovoří o projektu Stavba čtvrtstoletí. Foto: Deník/archiv
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prestiž českého stavitelství
Stavebnictví se potýká často
s ne příliš pozitivním pohledem
na tento obor.
PM: To je pravda, a to chceme
projektem poněkud změnit.
Stavebnictví u nás nemá valné
renomé, přesto se u nás staví a
stojí tu celá řada světově uni-
kátních věcí. Máme spoustu
lidí, kteří stojí za to, aby se o
nich vědělo, jsou uznávaní ja-
ko odborníci ve světě, ale u
násmnohdy takřka beze-
jmenní. Mnoho lidí na sta-
vebnictví nepohlíží pozitivně.
Nezřídka se ozývá „Co stavař,
to zloděj“, a o stavebnictví se v
médiíchmluví tehdy, když
něco spadne nebo v souvis-
losti s korupcí při zakázkách.

Evidujete v databázi asi dvě
stovky objektů. Je to po půl ro-
ce dost, nebomálo?
SS: Já ten počet považuji za
velice slušný, denně eviduje-
me alespoň jednu novou
stavbu. Přece jen jsme téměř
na startu tříleté doby. Zároveň
je pro nás velmi důležité, že
databáze je velmi kvalitní a že
zobrazuje skutečně celé vyty-
čené období, ne jen to nejno-
vější.

Kdo do databáze stavby při-
hlašuje?
SS: Investoři, architekti, pro-
jektanti, stavební firmy, uži-
vatelé, města, obce i kraje.
Na webových stránkách
www.stavbactvrtstoleti.cz
je formulář a vše potřebné
k přihlášení. Pro nás je nepo-
chopitelné, ale z lidského hle-
diskamnohdy přirozené, že
současní představitelé měst
a obcí přihlašují stavby,
u kterých takzvaně byli. Ne-
budou se přece chlubit stav-
bou, kterou naplánovali a po-
stavili jejich předchůdci.
Ukázkovým příkladem pozi-
tivního směru je ovšem třeba
Litomyšl nebo Čeladná. Tam
se prostě scházejí a pracují
jednoznačně ve prospěch ob-
ce. My vždy říkáme: Pane sta-
rosto, tady nejde o vás, ale

oměsto, o budoucnost, o lidi,
kteří v něm žijí.

Jak je to se zájmemu staveb-
ních firem?
SS: Je to takové zvláštní. Třeba
společnosti Swietelsky nebo
Hochtief jsou v tomto pří-
kladné a opravdu se starají
o to, aby jejich stavby vešly
do povědomí. Ale třebamar-
ketingoví pracovníci těch
největších firem jsou hodno-
cení jen podle toho, co dělají
pro firmu, obor jako takový je
vlastně nezajímá a projekt
přijímají mnohdy hodně
vlažně, někde až negativně.
Lidský faktor hraje často
mnohem větší roli, než by
člověk vůbec předpokládal.

Dobrá stavba, to je symbióza
více činností, že?
PM: Přesně tak. Investor, ar-
chitekt, dodavatel. Obdivuje-
me stavby, ale na druhou
stranu bereme zedníky a sta-
vební dělníky jakoméně
hodnotné zaměstnance. Bez
nich by ale ta stavba takhle
kvalitně nikdy nevznikla. To-
hlemyšlení chceme napravit.
Je tu řada pracovitých a ši-
kovných lidí, kteří umí ře-
meslo, mnohdy to jsoumožná
ti poslední, a když si jich ne-
budeme vážit, nebude tomít
brzy kdo dělat. Stavba je
prostě dokonalá souhramno-
ha profesí, kdemusí mít každá
svou kvalitu. Vždyť ve staveb-
nictví chybí 80 tisíc lidí. Na-
ším cílem je zvednout prestiž
a renomé oboru – řadu věcí
obdivuje celý svět. Jenomže u
nás jemnohde zakořeněno to
naše: Čím hůře, tím lépe. Je
třeba zvednout hrdost v oboru

a hrdost na obor.
SS: Stavebnictví je strategický
obor každé ekonomiky. Když
si ho zašlapeme, ublížíme jen
sami sobě. Trh je neúprosný,
zahraniční firmy čekají na za-
kázky. Když si zlikvidujeme to
dobré, co tumáme, a tomy
umíme, zaděláváme si na další
problém.

Nejprestižnější kategorie?
PM:Nedá se vybrat jen jedna.
To nám ukazuje na rozsah
a komplexnost oboru. Některé
jsou tradiční – rekonstrukce
památek, bytová výstavba.
A pak jsou kategorie, které se
za poslední čtvrtstoletí vyvi-
nuly zcela nově, třeba výstav-
ba golfových resortů nebo de-
velopment, administrativní
budovy, to jsou fenomény
právě tohoto období novodo-
bé republiky. Každá kategorie
je důležitá a každámá spoustu
podkategorií. Největší prostor
zabírají pochopitelně doprav-
ní stavby.
SS:Dopravní stavby jsou stra-
tegickým oborem. Je to po-
chopitelné, také do něj proudí
nejvíce peněz, své zájmy tu
mámnoho stran. Pro chod
společnosti je to důležité, pak
ale dorazíte třeba do poutního
místa Klokoty v Táboře (řím-
skokatolická farnost) a vmo-
mentě, kdy do něj vejdete, na
ty strategické stavby rázem
zapomenete. To se prostě vů-
bec nedá srovnávat.

Jsou v databázi stavby, které
byste vyzdvihli, upřednostnili?
SS: Každá stavba je specifická
a skvělá. Ale nemít v projektu
třeba Tančící dům v Praze,
snad ani nejde. Parádní je tře-
ba Jaderná elektrárna Teme-
lín, taky tvrdím, že v projektu
nemůže chybět.

Staví se v Česku hodně, nebo
málo?
SS: Málo. Jednak jsou zdlou-
havé zákonné lhůty a různá
povolení. A také investoři
nejsou tak osvícení, nepouš-

tějí k zásadním otázkám ar-
chitekty, svazují jim ruce.
Staveb není tolik, kolik by
mohlo být. Nejsou lidi, firmy
nemají kapacity, spousta sta-
veb je „na papíře“, ale nemá je
kdo realizovat.

Co vás v projektu Stavba čtvrt-
století čeká dále, tedy kromě
evidence nově přihlašovaných
objektů?
PM: 2. října se v pražské Vald-
štejnské zahradě Senátu Par-
lamentu ČR konala vernisáž
výstavy „Stavby čtvrtstoletí“.
Představili jsme zde dvacet
staveb, které reprezentují,
napříč republikou, všechny
vypsané kategorie. Následně
budeme vystavovat namís-
tech, kterými prochází množ-
ství lidí – náměstích, větších
venkovních prostorech, ná-
dražích, obchodních centrech.
Také připravíme publikaci
o celém projektu, o stavbách
a jejich příbězích, o lidech.
Myšlenkou jsou i komentova-
né prohlídky zajímavých sta-
veb, které chceme realizovat
ve spolupráci s Czech Turis-
mem a další.

Kdybysteměli uvést nějakou
stavbu, která vámutkvěla
v paměti?
PM: Jsou jich spousty, fakt
každá je něčím zajímavá.
Ohromný KampusMasaryko-
vy univerzity v Brně je na-
prosto jedinečný a z těchma-
lých investic třeba rodinný
dům vNebušicích nebo kostel
sv. Ducha ve StarémMěstě.
Najděte si je v databázi a vy-
dejte se je zažít, rozhodně stojí
za to.
SS: Zrekultivované území
poddolovaného Sokolovska
a na něm vyrostlé golfové
hřiště je kus krásné krajiny,
kde nemusíte ani hrát, stačí se
tam podívat. Kostel v Košicích
je přehlídkou ryzího řemesla,
který ke vstupu přesvědčí
i zarytého ateistu. Skvělá
ukázka toho, jak dokonalá díla
táhnou.

„Stavby jsou
zrcadlem toho, jak
lidé v určitém období
žijí, přemýšlejí. Je to
trvalý dokument
doby.“ Stanislav Schneeweis
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Palác sloužil bance jen chvíli

Součástí nové spořitelny
v České Lípě byl i unikátní
trezor.

PETR POKORNÝ

P odobu budovy České
spořitelny v Hrnčíř-
ské ulici v České Lípě
začali architekti na-

vrhovat v roce 1991, samotný
bankovní dům byl dokončen
v říjnu 1995. Mohutná,
čtyřpatrová stavba byla na
svou dobu pojata velmimo-
derně a z architektonického
pohledu originálně řešeným
interiérem i exteriérem.
Aměla sloužit celá jen pro
potřeby pobočky.
„Byla to ve všech ohledech

velkorysá stavba. Bankovnic-
tví bylo v té době na vzestupu,
ale zároveň ještě nebylo tolik
bank a pobočka Státní banky
československé byla jen
v Novém Boru, takže Česká
spořitelna spravovala účty
a vklady většiny fyzických
osob i drobných podnikatelů.
Proto ta velkorysost a nad-
standard,“ vzpomínala na 90.
léta Stanislava Silná, současná
místostarostka Nového Boru,

která v době otevření spoři-
telny tam pracovala jako ná-
městkyně ředitele pobočky.
Do otevření nové budovy síd-
lila spořitelna ve vile na Dě-
čínské ulici, která byla pro
rostoucí okresní město nedo-
statečná. Spořitelnaměla vel-
ké nároky na přepážky, na
kanceláře a na další prostory.
Na začátku 90. let navíc nikdo
netušil, a ani nemohl, k jaké-
mu rozvoji počítačové techni-
ky, internetu a digitalizace
později dojde.

ZAJÍMAVOST BUDOVY
Speciální zajímavostí budovy,
o které se ale žádné podrobné
informace z logických důvodů
nepodávají, je výjimečně vel-
ký trezorový prostor. Jak již
dříve Deník zjistil, jde o jed-
noznačně největší bankovní
trezor na Českolipsku a s vel-
kou pravděpodobností
i o největší trezormezi všemi
okresními bankovními po-
bočkami v Česku.
„Je tak velký a tak zabez-

pečený, že by ho bez problé-
mů pojistila jakákoliv lon-
dýnská pojišťovna,“ zmínila
k trezoru Stanislava Silná.

Celkové investice do stavby
se pohybovaly v řádu desítek
milionů korun. Budova navíc
disponovala velmi kvalitními
technologiemi, které se vyu-
žívají dodnes. „Součástí ob-
jektu je i unikátní komorový
trezor, včetně trezorových
schránek,“ sdělil Lukáš Kropík
z Tiskového centra České
spořitelny.

FITNESS I LÉKAŘ
Jak potvrdil, od roku 2004 je
Česká spořitelna v této budo-
vě v nájmu a obývá její příze-
mí. Zbytek prostor je v nájmu
jiných firem. Mimo jiné se zde
nachází i fitness centrum,
kanceláře, lékařské ordinace či
zdravotní pojišťovna.
„I přes to, že zájem klientů

o fyzickou návštěvu poboček
dlouhodobě klesá, patří tato
pobočkamezi klíčové v této
oblasti,“ uvedl Lukáš Kropík.
Kroměmožnosti schůzky

s bankéři pobočka disponuje
pokladnou a samoobslužnou
zónou, kde je umístěn banko-
mat pro vklady a výběry. Pod-
le Kropíka je jeho dostupnost
v režimu 24/7 a je patří mezi
nejvyužívanější bankomat

v širokém okolí. „Prostor po-
bočky neslouží jen pro posky-
tování bankovních služeb.
Postupně se stává i místem
pro setkávání širší veřejnosti,“
řekl Kropík s tím, že například
zde nedávno proběhl program
pro rodiny s dětmi – dlabání
dýní a v adventním období se
chystá zdobení vánočních
perníčků. Pobočka se také za-
pojuje do projektu Abeceda
peněz, který přispívá k fi-
nanční gramotnosti na zá-
kladních školách.

PŘÁTELSKÁATMOSFÉRA
Šest let v prvním patře provo-
zuje největší českolipské fit-
ness centrum Radek Procház-
ka a netají se názorem, že jim
bývalé bankovní prostory vy-
hovují: „Myslím, že se i díky
sportu tady ty prostory po-
zvedly, fungujeme tu bez pro-
blémů, dokonce i v přátelské
atmosféře,“ sdělil Procházka.
Projekt budovy České spo-

řitelny v České Lípě zpracoval
architekt Jiří Kňákal společně
s architekty Zdeňkem Šťast-
ným a LubošemKotišem, sta-
tikem stavby byl ing. Jiří
Otčenášek.

MOHUTNÁ čtyřpatrová stavba byla do-
končena v roce 1995. Foto: Deník/Petr Pokorný
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Spořitelna byla poplatná
době, kdy vznikala
Architekt Jiří Kňákal
z Okrouhlé je jedním z au-
torů budovy České Spoři-
telny v Hrnčířské ulici.

PETR POKORNÝ

J iž pětadvacátý rok do-minuje rušné Hrnčířské
ulici v České Lípě čtyřpa-
trová budova České
spořitelny. Nejspíš je nej-

větší veřejnou budovou po-
stavenou na Českolipsku po
Sametové revoluci. Stavbu
s řadou zajímavých prvků
projektoval na samém počát-
ku 90. let s kolegy architekty
Zdeňkem Šťastným a Lu-
bošemKotišem archi-
tekt Jiří Kňákal.

Vybavíte si okol-
nosti, které před-
cházely stavbě
spořitelny?
Záměr postavit

v České Lípě větší
pobočku sahá ještě
do doby před rokem
1989. Představitelé banky
hledali nějakémísto a první
varianta byla postavit ji
v proluce vedle Unionky. Mís-
to alemělo více hendikepů,
jednak bylo už tehdy v pa-
mátkové zóně a proluka byla
v 80. letech znehodnocená
tím, že v posledním domku
povolil tehdejší vedoucí sta-
vebního odboru vytvořit ok-
no, tím krokem zabránil za-
stavění proluky, paradoxně
kvůli oknu tam nikdo nic ne-
postaví, leda že by vykoupil
ten řadový dům.

Po revoluci se situaci pro stav-
bu změnila?
Banky zjistily že semění je-

jich společenská funkce, a tak
spořitelna zjistila, že u Uni-
onky by to pro nový bankovní
dům dle jejich představ bylo
stejněmalé. Nakonec vybrali

pozemek namístě vybourané
dnešní Hrnčířské ulice.

Dostali jste od bankéřů přesné
zadání?
Na počátku 90. let jsme

všichni, my projektanti byli
v euforii a „jako utržení ze ře-
tězu“, přitom jak byměla vy-
padat banka, jsme věděli jen
z amerických filmů. Podobně
manažeři banky, kterým na-
rostla křídla. Bylo to ještě před
digitalizací, která nám rázem
změnila životy.

Co konkrétně po vás chtěli?
Požadovali pro novou bu-

dovu spořitelny až 36
přepážek, kde si
lidé budoumoci
vyřizovat své
spoření,
půjčky a po-
dobně. Také
chtěli dvě
pokladny
v přízemí
a v patře. Pod-

mínkou byl také
obrovský trezor v su-

terénu. Plánovali, že českolip-
ská pobočka budemít vý-
znamnější pozici v jejich
struktuře. Aměli představu, že
do této banky deponují na-
příklad spousty uměleckých
děl, která nashromáždili za
desítky let své historie, proto
musel být ten trezor tak veli-
ký. Velké oči měli také v pří-
padě osobních schránek. Asi
mysleli, že během krátké doby
budeme všichni bohatí a na
úrovni.

Jak jste si s tím poradili?
Vymyslel se další trezor,

jak je také ve filmech. Úplně
přesné číslo si nepamatuji, ale
spořitelna tehdy řekla, že tam
chce 8 nebo 10 tisíc těchto
schránek. Byly to naivní
představy a nápady. Nastal
opačný trend. Ještě než se bu-

dova dostavěla, tak už zjistili,
že je to nereálné a prostor na
schránky jsme zredukovali na
třetinu. Další, comanažeři
chtěli, což už je dnes také his-
torie, tehdy ještě nebyly ban-
komaty, tak tamměl být noč-
ní trezor. Budova banky byla
i tehdy na celostátní poměry
veliká.

Stavba probíhala rychle?
Zprvu ano, peníze nebyly

problém, ale když byl dům
rozestavěný, tak ty úředníci
v Praze najednou zjistili, že
bude luxusnější nežmají v
Praze, a tak aniž by se nás
ptali, tak v rámci hrubé stavby
nechali budovu snížit o jedno
patro, respektive nechali udě-
lat střechu nad třetím patrem.
A to jsem pak zažil poprvé
a naposledy v životě, že se
stavební úřad zachoval jako
hrdina a řekl, že jde o černou
stavbu, a že s ní nesouhlasí.
Začala jednání a hrozila velká
pokuta, kterou budoumuset
konkrétní lidé uhradit, tak
vzali své rozhodnutí zpět
s tím, že se banka dostaví
podle původního projektu
včetně 4. patra. Bohužel mezi
tím, než se odehrál ten rozho-
dovací proces, což trvalomi-
nimálně jeden a půl roku, tak
do hrubé stavby teklo, všech-

ny konstrukce nasály vodu
a dalších deset let spořitelna
bojovala s tím, že někde vyté-
kala voda.

A pokud jde o riziko spodních
vod vmístě stavby, jak jste se
s ním snažili vyrovnat?
Lokalita u Ploučnice riziko

skutečně představovala. Pře-
devším tím, že banka vyžado-
vala podsklepení –mimo jiné
pro umístění trezorového
prostoru a dalšího technické-
ho zázemí. Sklepy se tedy
musely „utopit“ ve vysoké
hladině spodní vody, od které
je odděluje betonová deska
tlustá asi metr a půl a doko-
nale utěsněná. Kolem budovy
jsou navíc čtyři studny, kde se
voda permanentně odčerpává,
aby se hladina spodní vody
snížila. Vzhledem k tomu, že
budova už téměř 25 let fun-
guje a k žádným významným
poruchám tohoto složitého
řešení nedošlo, tak se to snad
podařilo.

Veřejnost překvapil prostor
haly s ostrůvkem zeleně...
Platilo, že tak rozlehlá ban-

kamusí být přehledná, aby
tam klient nezabloudil. A zá-
roveň, kdyby tam vtrhli lupiči,
tak aby neměli celou halu pod
kontrolou.

Jiří KŇÁKAL
•Na podobě budovy České spoři-

telny v České Lípě pracoval společně
s architekty Zdeňkem Šťastným
a LubošemKotišem, statikem stavby
byl Jiří Otčenášek.

• Žije v Okrouhlé u Nového Boru.
Je také autorem bytového domu uvnitř sídliště Lada či
oceňovaného parčíkumezi hřbitovem a budovou učiliště
v České Lípě.

• Společně se Zdeňkem Šťastným vymysleli podobu
divadla Činoherního studia v Ústí nad Labem či podo-
bu kampusu Univerzity J. E. Purkyně taktéž v Ústí.

„Na po-
čátku 90. let jsme
my projektanti byli v
euforii a „jako utržení
ze řetězu“, přitom jak
byměla vypadat banka,

jsme věděli jen z
amerických fil-

mů.“
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Výstava Stavby čtvrtstoletí
chce ukázat i skryté příběhy

V
ýznamnou sou-
částí projektu
Stavba čtvrtsto-
letí je také pu-
tovní výstava.

Svou podobu poprvé předsta-
vila na začátku října ve Vald-
štejnské zahradě Parlamentu
České republiky a tvoří ji dva-
cet panelů, které představují
stavby ve dvaceti hlavních
kategoriích stavebního oboru.
Výstava je nejucelenější

přehlídkou novodobého sta-
vitelství od vzniku České re-
publiky v roce 1993. Záměrem
jejích autorů Petry Miškejové
a Stanislava Schneeweise bylo
ukázat šíři a rozmanitost sta-
vební činnosti, kterou rozdě-

lili podle využití staveb. Každý
panel prezentuje jednu výji-
mečnou stavbu, její skrytý
příběh a citaci významné
osobnosti, která je s oborem,
místem či stavbou úzce spjata.
Pod QR kódem zájemci najdou
nejen další informace o dané
stavbě, ale také omnoha ji-
ných zdařilých dílech.
Výstava vychází z komplex-

ní databáze staveb, přestaveb
a rekonstrukcí realizovaných
za posledních 25 let, které po-
tvrzují schopnosti a um čes-
kých lidí. „Stavební obor se
svým obrovským vlivem na
ekonomickou situaci naší
společnosti nutně potřebuje
další a další pozitivní příklady

a vzory. Stavba čtvrtstoletí má
předpoklady tuto potřebu be-
zezbytku naplnit.“ uvedl Jaro-
slav Kubera, předseda Senátu
Parlamentu ČR.
Dnešní doba využívá nej-

častěji elektronickýchmap
řízených GPS. Designéři a gra-
fici výstavy se vydali cestou,
která je podporuje, zároveň je
ale trochu retro – výstavní
panely totiž napodobují kla-
sickou papírovou skládanou
mapu. Stavby o sobě vypráví
velkoformátovými fotogra-
fiemi i záběry z dronu a při-
měřenýmmnožstvím čtivého
textu. „Příprava výstavy si vy-
žádala spoustu najetých kilo-
metrů přes celou republiku

amnoho inspirujících setkání,
která byla vždy velmi oboha-
cující. Toto bohatství, které
leží v profesích českých stavi-
telů, chceme touto cestou
předat,“ řekla Petra Miškejová,
autorka projektu a kurátorka
výstavy.
Výstava je putovní a po-

stupně zavítá do všech krajů
České republiky. Každá její
zastávka přinese nové pří-
běhy. Vždy bude ke zhlédnutí
zcela zdarma a umístěna ve
veřejném prostoru, který se
těší zájmu veřejnosti – nádra-
ží, letiště, náměstí, obchodní
centra či sportovní a rekreační
areály. (bb)

Stavby čtvrtstoletí
kurátorský výběr

P ELI Beamlines, Dolní Břežany,
Středočeský kraj
P PanoramaGolf Resort, Kácov,
Středočeský kraj
P Divadlo J. K. Tyla, Nová scéna,
Plzeň, Plzeňský kraj
P Rekonstrukce poutního areálu
Klokoty, Tábor, Jihočeský kraj
P Bílá věž, Hradec Králové, Krá-
lovéhradecký kraj
P Miura Hotel, Čeladná, Morav-
skoslezský kraj
P Luka Living, Praha
P Vila Landek, Ostrava, Morav-
skoslezský kraj
P Centrum andragogiky, Hradec
Králové, Královéhradecký kraj
P Archeopark Pavlov, Jihomo-
ravský kraj
P Kostel Božíhomilosrdenství,
Košice
P Gulliver, Centrum současného
umění DOX, Praha
P Vltavská vodní cesta v úseku
České Budějovice – Týn nad Vl-
tavou
P Jaderná elektrárna Temelín,
Jihočeský kraj
P Průmyslová zóna Triangle,
okres Louny, Ústecký kraj
P Lázně Čeladná, Moravsko-
slezský kraj
P AFI Karlín, Praha
P Palác Myslbek, Praha
P Podzámecký park – Tyršovy
sady v Pardubicích
P KampusMasarykovy univerzi-
ty, Brno, Jihomoravský kraj

DVACET VYBRANÝCH.Mezi objekty na výstavě Stavby čtvrtstoletí jsou například i Podzámecký park Tyršovy
sady v Pardubicích nebo bytový komplex Luka Living v Praze. Foto: archiv Petry Miškejové
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Osobnosti
o české architektuře

Miloslav
Pavlík

ČVUT v Praze, fakulta
architektury

„Velkým přínosem projektu je
snaha o analýzu a tvorbu data-
báze realizací a vývojových tren-
dů v oblasti architektury a stavi-
telství. Může tak přinést solidní
základnu i pro rozšíření výuky
na středních odborných i na
technických vysokých školách
a stát se platformou pro diskusi
na téma pozitivních, ale i nega-
tivních příkladů soudobých rea-
lizací. Považuji jej za iniciativní
a doporučuji jeho celoplošnou
institucionální podporu.“

Tomáš
Koranda

předseda představenstva
HOCHTIEF CZ

„Zatím poslední jadernou elek-
trárnu v ČR, Temelín, postavila
právě naše společnost. Desítky
let si udržujeme vlastní aktivní
odborníky na výstavbu i údržbu
jaderných elektráren. To je jedna
z největších hodnot naší práce za
poslední čtvrtstoletí.“

Pavol Lukša

starosta obce Čeladná

„Spojení kvalitního ubytování
s designem, uměním, golfem
a přírodou v srdci Beskyd, to je
léčivý nektar na stresy dnešní
uspěchané doby. Zdařilé stavby
jsou dnes navíc silným turistic-
kým lákadlem. A pokud chceme
mířit dopředu, musí mít stavi-
telství a architekti možnost re-
trospektivy, což projekt Stavba
čtvrtstoletí nabízí.“

Lubomír
Fojtů

ředitel Ředitelství vodních cest

„V květnu 2017 se naplnil sen na-
šich dědů, kteří se v roce 1901
vodocestným zákonem rozhodli
splavnit Vltavu. Posledních 33 km
postavených za 9 let propojuje
moderní design a technologie
s historickým dědictvím a citli-
vým přístupem kmalebné kraji-
ně kolem Vltavy. Jsme rádi, že
prostřednictvím Stavby čtvrtsto-
letí jej už zhmotněnýmůžeme
podrobněji představit veřejnosti.“

Arnošt
Wagner

Development News

„Rozmach developmentu je vý-
razný, stále více se prosazují nej-
novější technologie a úsporná ře-
šení zvyšující atraktivitu staveb.
Pokud chce ale české stavebnictví
a architektura mířit bezpečně a
bez zdržování kupředu, musí mít
možnost nerušeného výhledu do
zpětného zrcátka, jakým je třeba
projekt Stavba čtvrtstoletí.“

Karolína
Koubová

primátorka Jihlavy

„Jako patriot oceňuji změny, kte-
rými Jihlava od 90. let prošla
a které Stavba čtvrtstoletí mapu-
je. Má-li město fungovat jako
harmonický celek, ve kterém se
dobře žije, bude nutné zapracovat
teď ještě více na rozvoji veřejného
prostoru a urbanistické kvalitě.“

Miloslav
Michalec

architekt a urbanista, vedoucí
odboru regionálního rozvoje
Plzeňského kraje

„Celý svůj profesní život se po-
dílím na řadě soutěží, jež ve sta-
vebním oboru existují. Dlouho-
době například na Stavbě roku
Plzeňského kraje, která získala
velmi vysoký kredit. Proto oce-
ňuji další využití a zhodnocení
naší práce v projektu Stavba
čtvrtstoletí.“

Jaroslav
Kubera

předseda Senátu Parlamentu ČR

„Stavební obor se svým obrov-
ským vlivem na ekonomickou
situaci naší společnosti nutně
potřebuje další a další pozitivní
příklady a vzory. Stavba čtvrt-
století má předpoklady tuto po-
třebu bezezbytku naplnit.“

David Kotek

architekt

„Než dojde ke shoděmezi archi-
tektem a investorem, vytvoří se
klidně i 20 studií. Tak pečliví jsou
majitelé v rozhodování. Stejně
pečlivě jsme v našem ateliéru
přistupovali při výběru realizací
do projektu Stavba čtvrtstoletí.“

Danuše
Siering

česká developerka,
vydavatelka a publicistka,
iniciátorka projektu Go
Florenc

„Když jsmemy v roce 1991 začí-
nali v Praze stavět, byl nejváže-
nější osobou architekt. Dnes už
ale lidé téměř u žádné budovy
neznají, kdo byl investor, která
firma objekt stavěla, a už vůbec
ne, kdo o jeho osudu rozhodoval.
Projekt Stavba čtvrtstoletí je v
tomto ohledu velkým přínosem
a nápravou této disproporce.“

RadekMátl

generální ředitel ŘSD

„Dopravní stavitelství je překrás-
ný obor s obrovskou tradicí, kte-
rý každý den ovlivňuje životy nás
všech. Dopravní stavby jsou často
úžasná díla, za kterými stojí vel-
ké úsilí mnoha lidí. Je nutné tato
díla prezentovat a těmto lidem
veřejně poděkovat. Pojďme spo-
lečně všichni za jediným cílem,
aby na silnicích bylo bezpečno
a neumírali zde lidé.“

Matěj
Šišolák

šéfredaktor časopisu Architect+

„Poslední čtvrtstoletí v archi-
tektuře vnímám jako 25 let na-
děje, pokusů, omylů, experi-
mentů ve službách architekto-
nické praxe. Projekt, který se
rozhodl mapovat uplynulé
čtvrtstoletí, se takmůže stát ví-
taným zrcadlemminulých let,
připomenutím vývoje jednoho
oboru a de facto i vývoje a změn
celé společnosti.“
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Namísto dolu golfové hřiště

K
arlovy Vary –
Most, Mariánské
Lázně – Chomu-
tov, Františkovy
Lázně – Sokolov.

Všechna tatoměsta najdete
v jednom regionu, jen kousek
od sebe, a přesto představují
dva úplně jiné světy. Na jedné
straně se jedná o klid, leso-
parky, kolonády a lázeňské
domy, stranu druhou před-
stavují doly, elektrárny, další
industriální stavby amiliony
tun vytěžené zeminy. Přesto
ale existují prvky, které doká-
žou tyto dva zdánlivě nesluči-
telné světy spojit. Jsou jimi
rekultivace a golf.

DŮL SILVESTR
Ještě před zhruba deseti lety
přitom nic ani zdánlivě ne-
připomínalo, že by se i v So-
kolověmohl etablovat sport,
do té doby spojovaný právě se
sousedními lázeňskýmiměs-
ty. Vmístě, kde se nyní na-
chází golfové hřiště Sokolov,
o kterém je řeč, stála na po-
čátku 20. století vesnice Horní
Rychnov. Ta začalamizet
z povrchu zemského v roce
1939, kdy zde byl otevřen důl
Silvestr. V té době byly tyto
lokality už v područí Velko-
německé říše a intenzivně tě-
žené uhlí je surovinou pro vá-
lečnou průmyslovou výrobu.
Po odtěžení více než 150mili-
onů tun uhlí a skrývky byla
těžební činnost na Silvestru
ukončena v roce 1981. Zůstala

měsíční krajina a otázka, co
s ní. Ze všeho nejdříve byla
obří jáma zavážena skrývkou
z několika okolních lomů
a sousední elektrárnou Tisová
používána k plavení popílku.
Následně byl tento kout So-
kolovska ponechán vlastnímu
osudu a samovolné obnově
zdevastované krajiny.

REVITALIZACE JAKO CESTA
Myšlenka na revitalizaci do-
lových území a jejich nové
využití pro rekreaci a volno-
časové aktivity se objevila
v polovině 90. let. V roce 2001
přišla společnost Sokolovská
uhelná, která zde provozuje
důlní činnost, s projektem
navazujícím na sanační a re-
kultivační úpravy pozemků po
těžbě hnědého uhlí a který
nemá v České republice ob-
dobu. Výsledkem je technicky
náročné, ale zcela jedinečné
golfové hřiště, zasazené na
pomezí krajiny Slavkovského
lesa a průmyslového Sokolova.
Jeho podobu navrhla firma
německého architekta Chris-
topha Städlera, která projek-
tovala už více než 40 golfo-
vých hřišť. „Bylo to to nejtěžší,
co jsme kdy projektovali,“
přiznal s odstupem několika
let Städler. Jeho záměr spočí-
val v kombinaci jedinečného
reliéfu a biotopů na svazích
starého hnědouhelného dolu
v kombinaci s nově vytvoře-
nými zelenými plochami. To
ale vyžadovalo značně složité

technické plánování, a Städler
v té době neměl žádné zkuše-
nosti s revitalizací dolů a vý-
sypek. Realizace záměru se
nakonec podařila především
díky profesionalitě českých
inženýrů, kteří dokázali jeho
myšlenky převést do praxe.
Z jednotvárné „měsíční“ kra-
jiny se na prostoru cca 100 ha
podařilo vybudovat golfové
hřiště, které se svými para-
metry, designem a kvalitou
řadí mezi ta nejlepší u nás.

HŘIŠTĚ JE ŽIVÝ
ORGANISMUS
Právě naminulosti místa, na
kontrastu cíleně oseté, kulti-
vované plochy a původního
terénu zarůstajícího specific-
kou divokou vegetací, jako
klíčovém stavebním kamenu,
je postavena osobitá identita
tohoto hřiště. Je plné kon-
trastů – zelené ferveje na po-
zadí industriálna. Hřiště tvrdé,
rozmáchlé svou velikostí, ale
také krásné a zároveň náročné
na hráčské dovednosti. Pro-
stor je to ale také zvláštní, až
bizarní. K jihu se zvedají les-
naté zelené kopce Slavkov-
ského lesa, severní výhled za-
bírá nádherné panorama
Krušných hor, pod horizon-
tem se ovšem tyčí komíny
elektrárny Vřesová. Další
elektrárna Tisová je jen dva
kilometry od hřiště, v blízkosti
je i paneláková zástavba So-
kolova.
Ostře se tu střídá industri-

ální ráz s přírodním, jsou tu
kouty vysloveně harmonické,
ale také partie drsné a syrové,
jasně prozrazující historii
místa. Za více než deset let
existence se také hodně pro-
měnilo. Opět se prokázalo, že
golfové hřiště není statickým
prvkem v krajině. Vyrostly zde
stromy, zahustila se tráva, vy-
víjí se i původní části bývalého
lomu, které zůstaly záměrně
odkryté. Stále na něm probíhá
řada technických zásahů, jako
byly úpravy drenáží, závlah
nebo vylepšování zázemí pro
hráče, počínaje krytým dri-
ving range a konče například
stavbou altánů na samotném
hřišti.
Pro člověka, který se dosud

nesetkal s rekultivacemi v této
části České republiky, je určitě
velkým překvapením, jak je
možné změnit krajinu po
důlní činnosti k nepoznání.
Jako další příklad lze uvést
například arboretum na vý-
sypce Antonín, které je ev-
ropským unikátem, hydrickou
rekultivaci jezera Michal či
rekultivaci jezera Medard. Pa-
radoxně zde vzniká situace,
kdy území degradované těž-
boumohou generovat nové
lokality vytvářející skrze re-
kultivace nová, turisticky
atraktivní místa, jež často
předčí veškerá očekávání
a v pozitivním smyslumění
ráz tohoto kraje.

Petra Miškejová,

Stanislav Schneeweis
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Tajenka: Dům si postavil s věží a pes mu chcípá hlady.

Křížovka
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Sport | Sportovci a studium

SPORTOVCI A STUDIUM – DÍL DVANÁCTÝ

Na střední školemámpochopení
od pedagogů, děkuje Tvrzníková
V dosavadních dílech
seriálu Sportovci a studium
byli představeni především
fotbalisté nebo hokejisté,
ale tentokrát dostává
prostor naprosto jiný sport.
Softball.

MICHAL ŠANDOR

Liberec –Natalie Tvrzníková,
kterou čeká příští rok na jaře
maturita, je v softballu vice-
mistryní Evropy v kategorii
kadetek. Momentálně hájí
barvy Eagles Praha.
Zatímco kariéru ostatních

sportovců nastartovali rodiče,
u Natalie to bylo jinak.

„K softballumě přivedla
paní učitelka Irglová na zá-
kladní škole. Vedla zde base-
ballový kroužek, neměla do-
statek dětí, a tak oslovila mou
maminku, jestli bych to ne-
chtěla zkusit. Pak při školních
turnajích v baseballu se ozval
rodičům pan Drábek, který to
celé pořádal, s tím, abych ne-
váhala a šla hrát baseball do
libereckých Patriotů. Tam to
celé začalo,“ vzpomíná Tvrz-
níková.
„Před baseballem, a pak

současně s ním, jsem hrála
také tenis. Rodiče se pokoušeli
o to, abych hrála ještě volej-
bal, ale to nevyšlo,“ prozrazuje
Natalie, že se věnovala také
jiným sportům.
Jak pamatuje na své začát-

ky? „To je těžká otázka. Cesta
ze školního kroužku do Patri-
otů a následně do pražských
Eagles byla dlouhá. Ale pama-
tuju si na svůj úplně první
odpal. Ze stativu na travnatém
hřišti za školou. První home-
run. To si myslím, že dost po-
mohlo vytvořit si tak silný
vztah k baseballu už od začát-
ku.“
Kdo byl prvním trenérem,

kterého Natalie poznala?
„Mým prvním trenérem byl
Jindra Drábek. Do teď věřím,
že většinu toho, co umím,mě
naučil on. Byl s hráči na hřišti,
i když nemusel. V časechmi-
mo tréninky. Právě jemu vdě-
čím za to, že teď jsem tam, kde
jsem,“ děkuje na dálku Tvrz-
níková.
Dalo se zvládat učivo na zá-

kladní škole společně se soft-
ballem? „Spojení softballu
a učiva se na základní škole
dalo zvládat naprosto v poho-
dě. Nikdy jsem přípravě do
školy nevěnovala nějaké
značnémnožství času, a tak to
nebyl problém. Má třídní uči-
telka byla tělocvikářka, a tak
moje absence chápala,“ říká
v reminiscenci na povinná
školní léta.
Jaké předmětyměla Natalie

ráda? „To je asi pořád stejné.
Šla mimatematika a angličti-
na. A nejvíc zabrat mi dával
dějepis, zeměpis. Ještě, že ty-
hle předměty už nemám,“
usmívá se.
Změnilo se něco pro Tvrz-

níkovou v okamžiku, když
přešla na střední školu? „Pro
mě se s příchodem na střední
školu nic nezměnilo. Naše tří-
da byla ze základky tak vyce-
povaná, že první rok na střed-
ní škole nebyl nijak zvlášť ná-
ročný,“ poodhaluje.
„Rádamám pořádmatema-

tiku a angličtinu, ze kterých se
chystám imaturovat,“ uzavírá.

NAPÁLCE.Natalie Tvrzníková při zápase. Foto: Archiv N. Tvrzníkové

PROFIL HRÁČKY
Jméno a příjmení:Natalie Tvrzníková
Narozena: 3. ledna 2001 v Liberci
Kariéra: Patriots Liberec, Eagles Praha
Oblíbený tým: univerzitní týmOregon
Ducks
Oblíbený hráč:Monica Abbott, Sierra
Romero
Největší úspěchy: 2. místo naME ka-
detek 2015 v Nuoru, 10. místo naMS
juniorek v LA 2019

K předplatnému sobotního Deníku s přílohou Víkend

luxusní sada kosmetiky 

ŘEKNI TO DÁRKEM

Objednávejte na mojepredplatne.cz nebo 272 015 015

ZDARMA
Nádherný dárkový balíček plný přírodní tělové kosmetiky 

s přirozenou vůní čerstvých květů potěší každou ženu.
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Sport | Arsenal

FOTBALISTÉ ČESKÉ LÍPY ZACHRAŇOVALI ZÁPAS V NERATOVICÍCH V 90. MINUTĚ

Vydřený bod na konec podzimu
Předposlední místo tabulky
nevylepšila ani remíza
v Neratovicích.

JAN PECHÁNEK

Česká Lípa – Konec bojů,
bitvy o další body přijdou až
v novém roce. Fotbalisté Čes-
ké Lípy zakončili podzimní
část divizní sezony ziskem
jednoho bodu v Neratovicích,
naMělnicku Arsenal padl 3:4
na penalty. S dvanácti body
nakonec zimuje předposlední.
„Chtěl bych klukům podě-

kovat za podzimní část, pro-
tože trénovali ve velkém po-
čtu, akorát nám vše kazí
umístění. Myslím si, že kluci
umějí hrát fotbal amají dobrý
přístup, takto bychomměli
pokračovat v zimní přípravě,“
zhodnotil první polovinu se-
zony českolipský kouč Dušan
Ješeta.

Foto: Deník/Jaroslav Marek
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Číslo týdne

12
Tolik bodů na podzim
získali fotbalisté Ar-
senalu Česká Lípa v
divizi B. Stačilo to na
předposlednímísto
tabulky, které Arse-
nalmusí na jaře vy-
lepšit. Jinak by ho
čekal pád do krajské-
ho přeboru.

Vítěz týdne

LOKOMOTIVA ČESKÁ
LÍPA: Volejbalisté České
Lípy v sobotu zvládli
dvojzápas v Hronově a po
výhrách 3:0 a 3:1 zapsali
do tabulky 2. ligy 6 bodů.

Poražený týdne

FBC ČESKÁ LÍPA:
Florbalisté České Lípy
vedli v Superlize nad
Královskými Vinohrady
už 4:1, přesto v utkání
padli 8:5 a byli bez bodů.

Kvůli marodce
nepřijeli k zápasu
Českolipsko – S velkou ne-
příjemností semuseli o po-
sledním víkendu vypořádat
fotbalisté Velké Bukoviny.
Mužstvo totiž nedalo dohro-
mady kvůli velkémarodce
dostatečný počet hráčů a ne-
dorazilo do Pertoltic kmis-
trovskému utkání III. třídy.
Pertoltice tak zapsaly do ta-
bulky tři body za kontumační
výhru 3:0, Bukovina naopak
musí počítat s dvoutisícovou
pokutou. Týmy ve III. třídě
čeká ještě jedno kolo. (jpe)

Vyválčili bod v Neratovicích

sport Českolipska
ceskolipsky.denik.cz 

Fotbalisté České Lípy zakončili podzimní část divizní sezony ziskem bodu
v Neratovicích, Arsenal padl 3:4 na penalty. S dvanácti body nakonec zimuje
předposlední a do jara takmámužstvo co zlepšovat. Více na straně 23.
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